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گروه اقتصادی- 
 با همت مردم و کمک جهاد سازندگی کاشمر، 
این شهرســتان به عنوان قطب تولید انگور در 
کشور موفق به تولید سالانه 376 تن انگور در 
کشور شده و توانسته صادرات قابل توجهی را 

هم به ثمر برساند. 
کاشــمر قطب تولید کشمش کشور است که 70 
درصد انگور تولیدی این شهرستان تبدیل به کشمش 
ســبز و طلایی شــده و بقیه کشمش ها هم به شکل 

تازه خوری به فروش می رسد. 
بــا همت مردم این شهرســتان و کمک بســیج 
ســازندگی درآمد ناخالص تولیدکنندگان کشــمش 
کاشمر از هکتار 25 میلیون تومان بوده که پیش بینی 
می شــود این رقم به 82 میلیون و 500 هزار تومان 

افزایش یابد. 
تنوع انگور در کاشمر بالا بوده و در این شهرستان 
خراسان رضوی، 22 رقم انگور تولید می شود که دو رقم 
آن )عسکری و پیکامی( ویژه تولید کشمش است و دو 

با کمک بسیج سازندگی رخ داد

برداشت سالانه 370 تن انگور در کاشمر

محصول تیفی و مویز نیز از ارقامی همچون صاحبی، 
لعل و رازقی تولید می شوند. در مجموع؛ 330 هکتار 
تاکســان در کاشمر است که برداشت محصول از این 

باغ ها از دهه دوم مرداد آغاز می شود. 

تمرکز کاشمر بر روی تولید انگور نمونه بارز تلاش 
برای تحقق اقتصــاد مقاومتی و تکیه به توان داخلی 
است که علاوه بر رونق تولید و صادرات، به گسترش 
اشــتغال و کارآفرینی کمک می کند. به عنوان نمونه 

سالانه 376 تن انگور در این شهرستان تولید و 200 
تن از این میزان صادر می شود که نشان دهنده موفقیت 

این کسب و کار 70 ساله کاشمر است. 
نکتــه مهمی که در این میان وجود دارد، کیفیت 
بالای انگور تولید شــده در این شهرســتان است که 
موجب شــده بخش قابل توجهــی از این انگورها به 
کشورهای همسایه )به خصوص پاکستان( صادر شود. 
ضمن اینکه در این عرصه بیش از 200 نفر فعالیت 
داشته که طبق برآوردهای جهاد کشاورزی کاشمر به 
ازای هر هکتار در سال به اندازه 120 نفر شغل ایجاد 
می شــود که میزان ســالانه آن به یک میلیون و 58 
هزار نفر می رسد. متاسفانه در کشور ما توجه کافی به 
کسب و کارهایی که مبتنی بر زیست بوم هر منطقه 
بوده و ســابقه ای طولانی داشته نمی شود، در صورتی 
که مواردی از این قبیل در ایران زیاد بوده و در صورت 
توجه و تسهیل فضای کسب و کار آن ها می توان علاوه 
رونق اقتصادی و اشتغالزایی به عبور از شرایط کنونی 

کشور با اتکا بر توان داخلی امیدوار بود. 

معاون وزیر اقتصاد گفت: متاسفانه برخی وزرا برای دور زدن 
حذف مجوز با اســتفاده از واژه های مبهم روند قبلی را دوباره 

تصویب می کنند.
به گزارش خبرنگار کیهان، حسین میرشجاعیان در نشست خبری که 
دیروز در این وزارتخانه برگزار شد  با  اشاره به خلاء های مقررات زدایی  اظهار 
کرد: دستگاه ها از راه هایی برای عدم اجرای مقررات استفاده می کنند، در 
حالی که ما برای اصلاح مقررات 6 ماه زمان صرف می کنیم. قانون ضعف 

نظارت دارد و بارها به مجلس پیشنهاد دادیم و پیش نویس ارائه شد.
وی افزود: ما نمی دانیم که مجوزهای ارایه شــده توســط دستگاه ها 
اجرا می شود یا خیر، در صورتی که دستگاه ها باید مجوزها را در سامانه 

مقررات ثبت کنند.
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد عنوان کرد: حذف هر مجوز به شش ماه 
زمان نیاز دارد اما برخی وزرا برای دور زدن حذف مجوز، جلسه معاونین 
را تشکیل داده و با استفاده از واژه های مبهم روند قبلی را به شکلی دیگر 

تصویب می کنند.
میرشجاعیان ادامه داد: به طور متوسط برای هر مجوز، 7 استعلام انجام 
می شــود، این در حالی است که تعداد کل سرویسها که در سازمان های 

مختلف وجود دارد 10 هزار و 598 سرویس می باشد.
وی افزود: کمتر از 10 درصد مجوزدهی در کشــور الکترونیکی شده 
است و مردم برای دریافت 90 درصد مابقی مجوزها باید به صورت فیزیکی 

به سازمان های مختلف مراجعه کنند.
معاون وزیر اقتصاد گفت: 46 مرجع برای صدور مجوز در کشور وجود 
دارد این در حالی است که هزینه های هنگفتی برای کشیدن فیبر نوری 
بین دستگاه های مختلف شده است اما فقط 10 درصد ارتباطات بین این 

دستگاه ها الکترونیکی شده است.
میرشــجاعیان در ادامه با  اشاره به پیشخوان مجوزهای کشور تأکید 
کرد: پیشخوان مجوزهای کشور سامانه ای متشکل از 4 زیرسامانه در هم 
تنیده و یکپارچه شــده اســت که با هدف نهایی ارتقاء سطح شفافیت و 

کنترل نظام مجوزدهی کشور شکل گرفته است.
وی با  اشــاره به زیرســامانه دوم که »دادور« نام دارد، گفت: وظیفه 
دریافــت، انعکاس و پیگیری رســیدگی به شــکایات متقاضیان صدور 
مجوزهای کســب و کار را بر عهده گرفته است. کسانی که به هر نحوی 
نتوانســته اند مجوز مورد درخواســت خود را دریافت کنند یا شــرایط 
دریافت مجوز برای آنها مطابق قانون نبوده است، می توانند با مراجعه به 
پیشخوان مجوزهای کشور، شکایت خود را ثبت کنند. طبق قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل 44، مردم می توانند برای این موضوع به استاندار یا 
بالاترین مقام دستگاه اجرایی و مرکز ملی رقابت شکایت خود را اعلام کنند.

معاون وزیر اقتصاد با بیان اینکه باید خود را برای تحریم ماه های آینده 
آماده کنیم، تصریح کرد: امیدوارم از تصمیم های عجولانه فاصله بگیریم و 
شوک را درست بسنجیم. واقعیت این است تحریم ها اثر خود را خواهند 
گذاشت.میرشجاعیان افزود: ما باید برای تغییر در نظام فکری و رفتاری 
خود تصمیماتی بگیریم. احتمالا در بخش نفت و تورم اثراتی را خواهیم 
داشت که باید تلاش کنیم این اثرات را کم کنیم چرا که افزایش نرخ ارز 

افزایش تورم را در پی دارد.

معاون وزیر اقتصاد:

برخی وزرا مصوبات
 هیئت مقررات زدایی را دور می زنند

سرپرست شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران گفت: میزان 
شوری آب رها شده از سد گتوند طی تیرماه در حد استانداردهای 

تکلیف شده بوده و شوری کارون ربطی به این سد ندارد.
به گزارش وزارت نیرو، بهروز مرادی با بیان اینکه آب رها شده توسط 
سد گتوند، به فاصله مکانی اندکی توسط ایستگاه های هیدرومتری به لحاظ 
کیفیت مورد پایش دائم قرار می گیرد، اظهار داشــت: بر اساس داده های 
حاصل از این دســتگاه ها، کیفیت آب عبوری از سطح مقطع این سد، به 
نســبت زمان های پیش از آبگیری سد، شــاهد بهبود و پایداری است، به 
گونه ای که تقریبا تمامی اراضی مشروب از سد گتوند، از جمله کشتزارهای 
گیاهان حساس به کیفیت آب، شاهد رشد و بعضا جهش در میزان تولید 

و افزایش شاخص عملکرد در واحد سطح بوده اند.
وی تصریح کرد: میانگین میزان هدایت الکتریکی آب رها شده توسط 
سد گتوند طی ماه های گذشته در حد استانداردهای تکلیف شده بوده، حال 
آنکه همین شاخص که بیانگر میزان شوری و آلودگی آب است، در فاصله 
رها شــدن از دریچه های این سد تا رسیدن به آبادان و خرمشهر، حدودا 
12 برابر شــده و از مرز 10 هزار واحد گذر می کند. میزان شوری آب رها 
شده از سد گتوند طی تیرماه در حد استانداردهای تکلیف شده بوده، حال 
آنکه میزان شوری آب»رودخانه دز«از پای سد دز تا هنگام ورود به کارون 

به بیش از سه هزار واحد افزایش می یابد.
این مقام مســئول با اشاره به اینکه در اولین اراضی کشاورزی که آب 
سد گتوند را دریافت می کنند، محصولات زراعی با حساسیت بالا به شوری 
آب، کشت می شود، افزود: شایسته است تا با پرهیز از پیش داوری، مبتنی 
بر داده های حقیقی و عینی به مشکلات ناشی از رودخانه کارون پرداخته 
شود تا عزم عمومی جهت بهبود شرایط، صرف امور نامرتبط با مشکل نشود.
در همین حال وزارت نیرو وضعیت موجودی آب سدهای کشور را اعلام 
کرد. سد زاینده رود در مقایسه با سال گذشته کاهش 15 درصدی داشته و 
عملا 74 درصد این سد خالی است. سد استقلال به عنوان منبعی مهم برای 
تامین آب شرب بندرعباس، در سال آبی جاری )ابتدای مهرماه( در مقایسه 
با سال گذشــته کاهش 100 درصدی داشته و در حال حاضر 92 درصد 
حجم مخزن آن خالی است. در شرایط فعلی با توجه به عدم ورود آب به 
مخزن سد استقلال که تقریبا در حدود صفر بوده، آب مورد نیاز منطقه از 
طریق سدهای شمیل و نیان و چاه های پایین دست آن در حال تامین است.
82 درصد حجم سد دوستی در مرز ایران و ترکمنستان هم خالی است. 
همچنین ورودی آب به ســدهای شهید عباسپور، گتوند، مسجد سلیمان 
و کارون 3 و 4 و... به عنوان تامین کننده آب شــرب شــهرها و روستاهای 
استان خوزستان در مقایسه با سال گذشته کاهش 40 درصدی را در این 

بخش به ثبت رسانده است.
ورودی ســد درودزن که نقش مهمی را در تامین آب شرب شهرهای 
شیراز، مرودشت و روستاهای مسیر به عهده دارد در مقایسه با سال گذشته 
کاهش 53 درصدی داشته و 65 درصد حجم این سد هم خالی است. ورودی 
آب سد کوثر به عنوان منبع تامین کننده آب شرب شهرهای بوشهر، گناوه، 
هندیجان، بندرلنگه، لامرد و گچســاران در سال آبی جاری در مقایسه با 

سال گذشته با افت 42 درصدی داشته است.
ورودی آب سد لار به عنوان یکی از سدهای پنجگانه تامین کننده آب 
اســتان تهران در ســال آبی جاری در مقایسه با سال گذشته کاهش 33 

درصدی داشته و90 درصد آن نیز خالی است.

یک مسئول:

سد گتوند 
نقشی در شوری آب کارون ندارد

وزیــر نیرو گفــت: با وجــود تلاش 
شبانه روزی همکاران صنعت برق، ما دچار 
کمبودها و قطعی های برق شدیم که جا دارد 
بابت مشــکلات رخ داده برای مردم بابت 

قطعی های برق عذرخواهی کنیم.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، رضا اردکانیان 
در حاشیه امضای ســند اقدام مشترک توسعه 
کاربردهای فناوری های نوین در بخش انرژی با 
وزارت ارتباطات در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 

قبل از تابستان در مورد وضعیت آب و برق و عدم 
جیره بندی آن بارها اعلام کردیم که این موضوع 
به همکاری مصرف کنندگان و اصلاح مصرف مردم 

بستگی دارد.
وی با بیان اینکه »گفته بودیم نیاز به همکاری 
مردم داریم تا برق و آب قطع نشود«، گفت: امسال 
مردم، سازمان ها و ادارات دولتی همکاری هایی 
داشتند که اگر همین میزان همکاری هم نبود، 
با وجود کاهش تولید 5 هزار مگاواتی انرژی برق 

آبی، مشــکلات ما در این حوزه به مراتب بیشتر 
می شد.

وزیر نیرو با اشــاره به اینکه »کاهش بارش و 
افزایش دما در برخی نقاط جهان به تلفات انسانی 
منجر شده است«، عنوان کرد: امیدواریم با ادامه 
روند همکاری مصرف کنندگان و ســازمان های 
دولتی به شــکل برنامه ریزی شــده در رابطه با 
صرفه جویی، روزهای باقــی مانده از فصل گرم 
امسال را بدون مشکل جدی پشت سر بگذاریم.

اردکانیان ادامه داد: دست همکاری به سوی مردم 
دراز خواهیم کرد و ســعی می کنیم این شرایط 

دیگر تکرار نشود.
وی افزود: وزیــر برق عراق در روزهای اخیر 
به تهران آمد و مذاکرات مستقیمی درخصوص 
ادامه صادرات برق به این کشور داشتیم اما طرف 
عراقی درک می کنــد که ایران در این روزها به 
خاطر پوشش نیاز پیک مصرف به تمام ظرفیت 

تولید برق خود احتیاج دارد.

وزیر نیرو:

نیاز به همکاری مردم داریم
 تا آب و برق قطع نشود

اروپایی ها اخیرا اعلام کرد ه اند ایران روزانه 
یک میلیون بشــکه نفت خود را به روســیه 
بفروشد و این کشور نفت ایران را صادر کند، در 
حالی که این روش در سال های 90، 91 )در دوره 
تحریم های قبلی( توسط خودمان انجام می شد. 
به گزارش خبرگزاری فارس، سفیر اتریش اخیرا 
اعلام کرده اســت، اتحادیه اروپا خواهان باز شــدن 
کانال های مالی ایران اســت، زیــرا اتحادیه اروپا به  
دلیل قطع صادرات به ایران حدود 10 میلیارد دلار 

متضرر شده است.
از ســوی دیگر آژانــس بین المللــی انرژی در 
جدیدترین گزارش خود اعلام کرده اســت، صادرات 
نفــت ایران به اروپا نیز بــه نصف کاهش پیدا کرده 
است و این موضوع نشان می دهد، گرچه هنوز چند 
ماهی به آغاز تحریم های نفتی علیه ایران باقی مانده 
است، اما از هم اکنون روابط تجاری ایران و اروپا رو 

به سردی رفته است.
براساس گزارش مرکز بین المللی انرژی، قبل از 

تحریم های نفتی ایران توســط آمریکا، ایران روزانه 
600 هــزار بشــکه نفت به اروپا صــادر می کرد که 
وضعیت صادرات نفت ایران در تابستان سال گذشته 
به بیشترین میزان خود و به حدود 800 هزار بشکه 
در روز رسیده بود.از طرف دیگر ایتالیا، فرانسه، هلند، 
یونان و لهستان دیگر مشتریان نفت ایران محسوب 
می شــدند که ظاهرا وضعیت صــادرات نفت ایران 
نشان می دهد، حجم صادرات نفت ایران به مجموع 
کشورهای اروپایی به حدود 300 هزار بشکه رسیده 
است که در این میان ترکیه بزرگترین خریدار اروپایی 

نفت ایران محسوب می شود.
آمریکا با افزایش فشار دولت دونالد ترامپ علیه 
ایران، سرگرم لابی با واردکنندگان نفت از ایران مانند 
هنــد، چین و ژاپن برای پایــان خرید نفت از ایران 
است. با این حال واشنگتن احتمال اعطای معافیت 
به کشورهای مصرف کننده ای که مایل به ادامه خرید 

نفت ایران هستند را مطرح کرده است.
تاکنــون صحبت های مختلفی از گوشــه و کنار 

به گوش می رســد که اروپایی ها به ایران پیشــنهاد 
داده اند که می توانند روزانه یک میلیون بشکه نفت 
از ایران خریداری کنند، به شــرط آنکه ایران نیز به 

درخواست هایشان توجه کند! 
پیگیری ها از پیشــنهاد اروپایی ها حاکی از آن 
اســت که ظاهرا آنها اعلام کرده اند ایران روزانه یک 
میلیون بشکه نفتش را به روسیه بفروشد و این کشور 
نفت ایران را عرضه کند و یا به جای آن نفت خود را 
صادر کند.آنچه که اروپایی ها به عنوان پیشنهاد مطرح 
می کنند، در واقع یکی از سیاست هایی است که ایران 
در ســال های گذشته نیز انجام می داد و عملا این 
موضوع ربطی به اروپایی ها ندارد و آنها حق دخالت 
در ایــن موضوع را ندارند و اگر پیشــنهادی مطرح 
می کنند، باید مســتقیما خرید نفت از جانب کشور 
های 4+1 باشــد و الا آنچه که اروپایی ها به عنوان 
پیشنهاد مطرح می کنند، روغن ریخته نذر امامزاده 
اســت و انتظار می رود که مسئولان مذاکره کننده 
ایران نسبت به این موارد دقت لازم را داشته باشند.

این گزارش حاکی است دو سال پیش یعنی زمانی 
که برجام موجودیت داشــت، ایران و روسیه توافق 
می کنند که براساس یک قرارداد بلند مدت، نفت ایران 
به روسیه صادر شود که در ازای صادرات روزانه 100 
هزار بشــکه ای نفت ایران به روسیه 50 درصد بهای 
این نفت به صورت کالا و 50 درصد به صورت نقد و 
با ارز یورو دریافت شود که تاکنون چندین محموله 

نفت ایران به این کشور نیز صادر شده است.
جالب اســت که پیــش از آنکه ایــن توافق به 
صورت قرارداد تنظیم شود، ایران و روسیه در دوران 
تحریم های سال 90 و 91 نیز این کار را بدون داشتن 
قرارداد انجام داده بودند، به طوری که روسیه بخشی 
از نفت ایران را خریداری کرده و آن را به عنوان نفت 

خودش صادر می کرد.
بنابرایــن اروپایی ها حق تصمیم گیری در مورد 
این سیاســت قدیمی و راهبردی ایــران را ندارند و 
اگر پیشنهاد مشخصی  در مورد خرید نفت از ایران 

دارند، باید ارائه کنند.

پیشنهاد نفتی اروپا همان روغن ریخته نذر امامزاده است

رئیس  اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد: وقتی 
دولت می گویــد به همه با نرخ چهار هزار و 200 
تومان ارز می دهیم یا آنکه برای پیش فروش سکه 
محدودیتی اعلام نمی شود، یعنی سیاستگذاری 

درست نبوده است. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، مسعود خوانساری در 
جلســه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار 
داشــت: بخش خصوصی مخالفت خــود را با هرگونه 
دو نرخی شــدن ارز اعلام کرده است، چراکه هر گونه 
انحصار و دو نرخی بودن، چیزی جز فســاد و رانت به 
دنبال نخواهد داشت. پس باید بر اساس یک بازار آزاد 
کنترل شده، اقتصاد ایران در مسائل ارزی هدایت کرد. 
وی افزود: همچنین در مــورد کالاهایی که با ارز 

دولتی وارد کشــور شده اســت، باید کنترل های لازم 
صورت گیرد تا از راه مالیات و جریمه، با سوءاستفاده 

به فروش نرسد. 
رئیس  اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: اگر مسائلی که 
امروز درباره واردات خودرو بروز کرد، در سال گذشته 
مدیریت می شد، این اتفاقات رخ نمی داد. این در حالی 
است که شهریور پارسال، اتاق بازرگانی تهران در نامه ای 

به وزارت صنعت این فساد را گوشزد کرده بود. 
خوانساری بیان کرد: شهریور سال گذشته نامه ای 
به دولت نوشتیم که محدودیت در ثبت سفارش باعث 
اتفاقات امروز خواهد شــد. تمامی این مسائل ناشی از 
مشورت نکردن با بخش خصوصی است. بخش خصوصی 
خواســتار ارز تک نرخی است و هر دو نرخی شدن و 

انحصار باعث فســاد و رانت خواهد شد.به گفته وی، 
اختصاص ارز با قیمت پایین به برخی واردکنندگان و 
کنترل تعزیری بازار، جواب نمی دهد، بلکه ارز دولتی 

فقط باید به دارو و کالاهای اساسی داده شود. 
رئیس اتاق بازرگانی تهران، نقدینگی را یکی دیگر 
از مشــکلات اقتصاد ایران دانســت و افزود: نقدینگی 
یکی از خطرناک ترین مســائل اقتصاد ایران است که 
از ارز نیز خطرناک تر اســت. پس هر روز دیر پرداختن 
به حل مشــکل نقدینگی آفات زیادی را برای اقتصاد 

خواهد داشت. 
خوانساری با تاکید بر اینکه بخش خصوصی واقعی 
به دنبال دریافت ارز رانتی نیســت، ادامه داد: از همان 
ابتدا با دلار چهار هزار و 200 تومانی مخالف بودیم اما 

دولت از ابتدا اعلام کرد که به هر کالایی که نیاز به ارز 
داشته باشد، دلار دولتی می دهد، در حالیکه معلوم بود 
تک نرخی شدن ارز با این قیمت شدنی نیست و وقتی 
دولت می گوید به همه ارز با این نرخ می دهیم معلوم 
اســت که برخی بدون نیاز به ارز به دنبال دریافت آن 
می روند یا آنکه وقتی برای پیش فروش سکه محدودیتی 
اعلام نمی شود، فردی 30 هزار سکه  می خرد؛ این یعنی 

سیاستگذاری درست نبوده است. 
وی اضافــه کرد: هرچند تصمیم گیری درباره بازار 
ثانویه دیر بود امــا تصمیم خوبی بود و می تواند موثر 
باشــد، چرا که با راه اندازی بازار ثانویه صادرات تقویت 
شده و واردکنندگان نیز به ارز مورد نیاز خود دسترسی 

خواهند داشت.

رئیس  اتاق بازرگانی تهران:

سیاست گذاری ارزی دولت درست نبود

سازمان پدافند غیرعامل در واکنش به حرکت نمادین وزیر ارتباطات، 
طی بیانیه ای اعلام کرد: اگر همت و تلاشی که دوستان برای حفظ تلگرام 
به هر قیمتی دارند در حمایت از شبکه های اجتماعی بومی داشتند، به 
طور قطع خدمات دهی این شبکه ها قابل رقابت با نسخه های خارجی بود.
به گزارش خبرگزاری فارس، بعد از انتشار اخباری مبنی بر استقرار سرورهای 
نسخه های فارسی تلگرام )هات گرام و تلگرام طلایی( در ساختمان مرکز مخابراتی 
امام خمینی و حمایت وزارت ارتباطات از این شبکه ها که از سوی رئیس  سازمان 
پدافند غیرعامل مطرح شده بود، وزیر ارتباطات 50 نفر از خبرنگاران و عکاسان 
را بــرای بازدید از صرفا طبقه نهم مرکز مخابراتی امام خمینی برد تا اثبات کند 

سرورهای نسخه های فارسی تلگرام در این مرکز نیست.
آنچنانکه در بازدید خبرنگاران از سوی مدیرکل کنترل و هماهنگی مدیریت 
شبکه شــرکت ارتباطات زیرساخت اعلام شد در طبقه نهم این مرکز مخابراتی 
که درهایش برای خبرنگاران گشوده شد، چند سالن که شامل سالن تجهیزات، 
دستگاه ها و سیستم های مربوط به ارتباطات خارج از کشور، راه دور و ارتباطات 
بین شهری و به طور کلی پشتیبانی مکالمات داخلی و خارجی کشور وجود داشتند.

نکته اینجاســت که سرورهای دیتا به صورت تخصصی در ساختمان دیگری 
به نام ساختمان LCT شرکت ارتباطات زیرساخت مستقر هستند و آذری جهرمی 
خبرنگاران را راهی طبقه ای در ساختمانی کرده بود، که به خوبی می دانست نشانی 

از سرور دیتا به طور خاص در آن طبقه دیده نمی شد.
براساس آنچه کارشناسان می گویند تنها راه صحت سنجی این موضوع حضور 
کارشناسان فنی همراه با خبرنگاران در مرکز LCT است تا بتوانند با بررسی ترافیک 
و آی پی ها، مشــخص کنند که ترافیک داده های »هات گرام« و »تلگرام طلایی« 
به کدام مرکز می رود و در آنجاســت که عکســی که عکاسان می گیرند می تواند 

منجر به شفافیت شود. 
در همین راستا، سازمان پدافند غیرعامل کشور در بیانیه ای اعلام کرد: حسب 
تصویب مراجع قضایی هرگونه فعالیت تلگرام در کشــور غیرقانونی است و همه 
دســتگاه ها باید فعالیت در بستر نسخه های رسمی و غیر رسمی این نرم افزار را 
متوقف کنند. به گزارش خبرگزاری تسنیم، این بیانیه با تاکید بر اینکه نباید منافع 
ملی را پای اهداف سیاسی، یا تبلیغاتی ذبح کنیم، می افزاید: درخواست عجولانه 
وزیــر ارتباطات از جمعی از خبرنگاران بــرای بازدید از یک محل خاص در این 
وزارتخانه زیاده از حد تبلیغاتی است و بهتر بود ایشان به جای این اقدام جمعی از 
کارشناسان فنی، قضایی و امنیتی را برای حضور در محل مربوطه دعوت می کرد.

این بیانیه ضمن دعوت از وزیر جوان و پرتلاش ارتباطات به داشتن حوصله 
بیشــتر و  اشــراف بر زیرمجموعه خود آورده است: اگر همین همت و تلاشی که 
دوستان برای حفظ تلگرام به هر قیمتی دارند در حمایت از شبکه های اجتماعی 
بومی داشــتند، به طور قطع خدمات دهی این شبکه ها قابل رقابت با نسخه های 
خارجی بود.در انتهای این بیانیه آمده اســت: سازمان پدافند غیرعامل کشور بر 
خلاف برخی دستگاه ها در صیانت از منافع ملی و رعایت قانون با کسی رو دربایستی 

نداشته و از برگزاری شوهای رسانه ای تخریبی نمی هراسد.

واکنش سازمان پدافند غیرعامل به حرکت رسانه ای 
آذری جهرمی:

وزارت ارتباطات به هر قیمتی 
دنبال حفظ تلگرام است

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: بــا توجه به 
بخش  داخلی،  توانمندی هــای  و  ظرفیت هــا 
کشاورزی کمترین تاثیرپذیری را در تامین نیاز 
غذایی مردم در شرایط تشدید تحریم ها خواهد 

داشت.
محمود حجتی در جلسه تکریم و معارفه روسای 
قدیم و جدید ســازمان تحقیقــات، آموزش و ترویج 
کشاورزی با بیان اینکه آمریکا همه توان خود را برای 
تشدید تحریم ها و همسو کردن سایر کشورها در جنگ 
اقتصادی با ایران به کار گرفته اســت، اظهار داشت: با 
وحدت نظر و یکپارچگی می توانیم در مقابل تحریم ها 
و زیاده خواهی هــای آمریکا مقاومــت کنیم و در این 

جنگ اقتصادی پیروز شویم.وی تصریح کرد: با توجه 
به ظرفیت ها و توانمندی های داخلی، بخش کشاورزی 
کمترین تاثیرپذیری را در تامین نیاز غذایی مردم در 

شرایط تشدید تحریم ها خواهد داشت.
حجتی ادامه داد: ظرفیت های خدادادی زیادی در 
کشور وجود دارد و با بکارگیری همه امکانات و اختیارات 
خود می توانیم، رسالت تولید و تامین غذای مردم را با 

موفقیت به انجام برسانیم.
وزیر جهاد کشــاورزی، در بخــش دیگری از این 
نشست، تحقیقات را پیشران توسعه بخش کشاورزی 
دانســت و با تقدیــر از اقدامات انجام شــده در دوره 
مدیریت دکتر زند، خاطرنشان کرد: در حالی که زمان 

آغاز به کار دولت در ســال 92،بیشتر مراکز خدمات 
دهستان ها تعطیل و ارتباط وزارت جهاد کشاورزی با 
بهره برداران قطع بود؛ در دولت تدبیر و امید با احیای 
مراکز خدمات کشــاورزی دهستان ها و انتقال آخرین 
یافته های تحقیقاتی به عرصه ها از طریق اجرای نظام 
نوین ترویج، توانســتیم به افزایش بهره وری در تولید 

محصولات کشاورزی و آب دست یابیم.
وی با  اشــاره به اینکه افزایش بهره وری در بخش 
کشــاورزی بدون اختصــاص آب جدید به این بخش 
حاصل شده است، یادآور شد: با وجود محدودیت های 
آبی که داریم،در برخی مناطق، آب کشور در خدمت 
تولید برق قرار دارد و یا اینکه آب بعضی از مناطق دیگر 

مانند بندر لنگه از سد کوثر در فاصله 700 کیلومتری و 
یا آب فومنات با بیش از 700 میلیمتر میانگین بارش، 
از زنجان رود )با میانگین 250 میلیمتر بارش( انتقال 
می یابــد و آب این منطقه از انزلی بــه دریا می ریزد؛ 
بنابراین برای بهبود مدیریت منابع آب کشور لازم است 

به این مسایل توجه بیشتری شود.
حجتی بر ضرورت گسترش تعاملات با موسسات 
تحقیقــات بین المللی و انتقال دانــش و فناوری های 
نوین کشــاورزی به کشــور تاکید کرد و افزود:برای 
توسعه سریع تر بخش کشاورزی لازم است از تجارب و 
دستاوردهای کشورهای پیشرو و همچنین بومی سازی 

این دستاوردها اقدام شود.

حجتی:

بخش کشاورزی کمترین تاثیر را از تشدید تحریم ها دارد

یک اقتصاددان با بیان اینکه در شــرایط 
فعلی مردم به دولتمردان بی اعتماد هســتند 
گفت: دولت برای بازسازی این اعتماد باید با 
سفته بازهای بازار ارز مبارزه کرده و شفاف سازی 

کند.
حســین صمصامی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
وضعیت بازار ارز اظهار داشت: تا زمانی که دولت نتواند 
ایجاد اعتماد کند، مردم کماکان پول های خود را به 
ارز تبدیــل می کنند. زمانی که رفتار و گفتار دولت 
یکی نباشد مردم نمی توانند به فضای اقتصادی اعتماد 
کنند و ســرمایه خود را که به ارز تبدیل کرده اند از 

خانه ها بیرون بیاورند.
وی با ارائــه راهکارهایی برای ایجاد اعتماد بین 

دولت و مردم، گفت: برای حل این مسائل پیش آمده 
در بازار ارز دولت باید اثبات کند حرف و عملش یکی 
اســت تا از این طریق در جامعه ایجاد اعتماد کند. 
بــرای این کار دولت باید بــا اجرای قوانین مالیاتی 
نشــان دهد که در مبارزه با ســفته بازهای بازار ارز 
جدی است. ضمن این که دولت باید به شفاف سازی 

هم اهمیت بدهد.
این عضو اقتصاددان هیئت علمی دانشگاه شهید 
بهشتی با بیان این که اگر مردم مطمئن شوند دولت 
در برخورد با سفته بازی ها جدی است ارزهای خود 
را وارد بازار خواهند کرد، ادامه داد: اگر ارزهای مردم 
وارد بازار شود آنگاه تقاضا برای خرید ارز پایین می آید 

و قیمت ها کنترل می شود.

صمصامی بــا بیان این که به گــردش درآمدن 
سرمایه های نزد مردم در بازار می تواند به ایجاد اشتغال 
هــم بینجامد، ادامه داد: ارزهــای موجود نزد مردم 
می توانــد صرف خرید مــواد اولیــه و رونق تولید 
صنعتی شود. ایجاد این شرایط می تواند اشتغال زایی 

هم داشته باشد.
وی با انتقاد از تخصیص ارز به برخی شرکت های 
واردکننده، گفت: در لیســت  واردکنندگانی که ارز 
دولتی دریافت کرده بودند نام برخی شــرکت ها در 
حوزه های ورزشی به چشم می خورد که با ارز دریافت 
شده خودرو وارد کرده بودند یا برخی مثال های مشابه 
که کم هم نبود. وقتی که دولت اینگونه تخصیص ارز 
می دهد معلوم است که مردم نمی توانند به دولتمردان 

اعتماد کنند.این اقتصاددان با اشاره به مباحث مطرح 
شده پیرامون تغییر در تیم اقتصادی دولت تصریح 
کرد: تفکر حاکم بر دولت باید تغییر کند. شــخص 
آقای رئیس جمهوری که تخصصی در امور اقتصادی 
ندارد بلکه این مشاوران و اطرافیان او هستند که به 

او مشورت داده و به تصمیمات او جهت می دهند.
گفتنی است، همزمان با شدت گرفتن نوسانات در 
بازارهای سرمایه ای، انتقادات نسبت به تیم اقتصادی 
و تفکــر حاکم بر دولت افزایش یافت که در واکنش 
به این انتقادات معاون اول رئیس جمهوری به نقل از 
حسن روحانی اعلام کرد که احتمالا شاهد تغییراتی 
در کابینــه خواهیم بود که البته هنوز خبری از آن 

نشده است.

یک اقتصاددان:

دولت با شفاف سازی اعتماد مردم را جلب کند

رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: قیمت مرغ از 
یکی دو روز پیش روند افزایشی گرفته و قیمت کنجاله سویا و ذرت 

هم به دلیل توقف ثبت سفارش افزایش یافته است.
محمد یوسفی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در مورد آخرین وضعیت 
قیمت مرغ و نهاده های تولید در بازار خاطر نشان کرد: دو سه روزی است 
که قیمت مرغ روند افزایشی گرفته و به سمت واقعی شدن می رود تا جایی 
که دیروز قیمت هر کیلوگرم مرغ تازه در میدان بهمن تهران )محل توزیع 
عمده مرغ( به هشــت هزار تومان رسید. البته قیمت هر کیلوگرم مرغ در 
غرفه های میدان میوه و تره بــار دیروز 7400 تومان بود؛ چراکه قیمت در 

این غرفه ها دستوری است.
رئیس  انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی به این نکته  اشاره کرد که 
هم اکنون قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده در استان های مختلف بین پنج تا شش 
هزار تومان متغیر است که در تهران نیز بین 5700 تا شش هزار تومان به 
فروش می رسد.یوسفی درباره آخرین وضعیت قیمت دو نهاده مهم کنجاله 
سویا و ذرت به عنوان پایه خوراک مصرفی مرغداری ها نیز گفت: از چند روز 
پیش که وزارت صنعت تمام ثبت ســفارش واردات نهاده تا مشخص شدن 
وضعیت واردکنندگانی که ارز یارانه ای گرفته اند، معلق کرد، قیمت ها روند 
افزایشی گرفته است.وی تصریح کرد: هم اکنون هر کیلوگرم کنجاله سویا در 
بنادر بین 2600 تا 2700 تومان و هر کیلوگرم ذرت 1200 تومان است که 
باید تقریباً هر کیلوگرم 200 تومان نیز قیمت حمل ونقل را تا درب مرغداری 
به آن اضافه کرد.بر اساس این گزارش، طی دو سه ماه اخیر با افزایش قیمت 
ارز، دولت برای واردات کالاهای اساســی از جمله نهاده هایی مانند کنجاله 
سویا و ذرت ارز یارانه ای اختصاص داد، اما متأسفانه گزارش های رسیده از 
پرورش دهندگان مرغ حاکی از آن بود که واردکنندگان نهاده ارز یارانه ای را 
در جیب خود گذاشته و همچنان قیمت کنجاله و ذرت را تا حدی بر اساس 

نرخ ارز آزاد محاسبه کرده و به افزایش قیمت ها دامن زده اند.
وزارت صنعت ، معدن و تجارت برای روشن شدن تکلیف ارزهای یارانه ای 
که به واردکنندگان طی چند ماه اخیر اختصاص یافته فعلاً  ثبت ســفارش 
را متوقف کرده تا مشخص شود این ارز کجا و صرف چه کاری شده است. 
اختصاص ارز یارانه ای به واردات سیاست شکست  خورده ای است که در چند 
ســال گذشته و در حوزه های مختلف تجربه شده و به نظر می رسد، دولت 

برای کاهش قیمت تمام شده تولید باید فکر دیگری بکند.

دولت در ســال 1396 با چاپ 34 هزار و 100 میلیارد تومان پول 
داغ، رکورد چاپ پول در تاریخ اقتصاد کشور را شکست.

به گزارش مشرق، بر اساس آمار بانک مرکزی، حجم پایه پولی در پایان 
ســال 1396 به 213/9 هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به سال 1395 

رشد 19 درصدی نشان می دهد.
در پایان سال 1395 حجم پایه پولی در کشور 179.8 هزار میلیارد تومان 
بود که بدین ترتیب در سال گذشته 34 هزار و 100 میلیارد تومان پول جدید 

چاپ شد و حجم پایه پولی را به یک رقم تاریخی افزایش داد.
افزایش 34 هزار و 100 میلیارد تومانی حجم پایه پولی در سال 1396 
بالاترین رکورد چاپ پول در کشورمان در یک سال محسوب می شود. رکورد 

قبلی مربوط به سال 1395 با 26500 میلیارد تومان تعلق داشت.
به بیان ســاده، پول پرقدرت یا همان پایه پولی عبارت است از پولی که 
مســتقیما توسط بانک مرکزی به وجود می آید و این پول شامل مواردی در 
ترازنامه بانک مرکزی می شود. بر اساس برخی نظرات اقتصادی، ارزش اسمی 
کل تولیدات صورت گرفته در یک سال مالی مشخص باید با ارزش حجم پول 
در گردش برابر باشــد. افزایش ناموزون این متغیر اقتصادی نسبت به بخش 

واقعی اقتصاد، آثاری دارد که یکی از آنها آثار تورمی است. 
با این حال رشد نگران کننده پایه پولی در دولت فعلی در حالی رخ داده 
که حسن روحانی در سال 1392 از عملکرد دولت قبل در رشد پایه پولی به 
شــدت انتقاد می کرد و در سال های اخیر نیز بارها افزایش پایه پولی را خط 
قرمز خود معرفی کرده بود.16 آذر 1393 حسن روحانی در زمان ارائه لایحه 
بودجه ســال 1394 اعلام کرد: پایه پولی به عنوان خط قرمز ما تعیین شده 
است و نگاه به بانک مرکزی به عنوان قلک دولت که در گذشته وجود داشت 
تغییر کرده است.حســن روحانی رئیس  دولت یازدهم در مورخه 14 بهمن 
1394 طی ســخنانی در مجمع عمومی بانک مرکزی اعلام کرد: از روز اول 
هر وزیری اگر خواســته است به سمت پایه پولی تعرض کند، من در دولت 
ایستاده ام و گاهی وقت ها اوقات تلخی نیز کرده ام و نگذاشته ام از پایه پولی 
برای اهدافی که مدنظر داشته اند استفاده شود.همچنین علی طیب نیا، وزیر 
سابق اقتصاد دولت روحانی هم گفته بود»با چاپ کردن پول بدون پشتوانه، 
تورم را به عنوان یک مالیات به عامه مردم تحمیل کردیم و از محل مالیاتی 

که از عموم مردم گرفته ایم، برای بخشی از جامعه مسکن تهیه کردیم.«

رئیس  انجمن مرغ گوشتی:

قیمت مرغ روند افزایشی گرفت

بر اساس آمار بانک مرکزی

رکورد چاپ پول در کشور
 شکسته شد


